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Via deze memo wil ik u graag informeren over de samenwerking die de provincie is 

aangegaan met de gemeente Alphen-Chaam op het gebied van innovatieve fietspad 

verlichting langs de N639. Een samenwerking waarin we onderzoeken of deze 

nieuwe methode van verlichten van fietspaden het gevoel van onveiligheid voor 

fietsers kan verminderen, zonder dat andere belangen (zoals verkeersveiligheid 

automobilisten, natuurbelangen, verminderen energieverbruik) in het geding komen. 

Hiermee geven we ook invulling aan de door uw Staten aangenomen motie ‘Geen 

taboes m.b.t. veilig fietsen’ (M86-2019). 

 

Aanleiding 

De provincie heeft in 2019 de N639 tussen Chaam en Ulvenhout gereconstrueerd ten 

behoeve van groot onderhoud en (kleinere) verkeersveiligheidsmaatregelen. Daarbij 

is de rijbaanverlichting conform beleid niet op alle plaatsen teruggeplaatst. We 

maken hierin altijd een afweging tussen verkeersveiligheid, negatieve effecten op de 

natuur door lichtvervuiling en onze doelstellingen om het energieverbruik te 

minimaliseren. Het neveneffect hiervan is het ontbreken van verlichting op de 

naastgelegen fietspaden, welke voorheen werden verlicht door het strooilicht van de 

hoofdrijbaan-verlichting. In de wintermaanden geeft dit een gevoel van 

(verkeers)onveiligheid bij de meeste gebruikers, waaronder veel schoolgaande jeugd. 

Dit heeft geleid tot acties van de gebruikers samen met de gemeente om dit onder 

de aandacht te brengen. In een bestuurlijk overleg tussen wethouder Van Raak en 

gedeputeerde Van der Maat is afgesproken dat de gemeente met een innovatief 

voorstel voor verlichting van het fietspad zou komen.  

 

Gemeentelijk plan 

Uitgangspunt van het plan van de gemeente is een innovatief verlichtingsplan 

waarbij tegemoet gekomen wordt aan het gevoel van onveiligheid, maar waarbij de 

natuur zo min mogelijk schade wordt berokkend. In samenspraak met de lokale 

natuurvereniging Mark en Leij is een aanvaardbaar compromis gevonden voor de 

verlichting van het fietspad. Dit is mogelijk door een lichtontwerp te maken met de 

laatste stand der techniek in lichtkeuze en bedieningsmogelijkheden. Dit heeft geleid 

tot een ontwerp met de volgende eigenschappen: 

• Selectief verlichten in plaats, tijd, rijrichting en intensiteit (afhankelijk van lokale 

omgevingsfactoren); 

• Compleet op afstand bedienbaar een aanpasbaar, passend in het bestaande 

beheerpakket van de gemeentelijke beheerder. 

https://www.brabant.nl/bestuur/provinciale-staten/statenstukken/download?qvi=1220375
https://www.brabant.nl/bestuur/provinciale-staten/statenstukken/download?qvi=1220375
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Financiën 

Het voorstel omvat een eenmalige provinciale bijdrage van € 90.000 voor de 
realisatie van de innovatieve verlichting van het fietspad langs de N639 tussen 

Chaam en Ulvenhout. De gemeente neemt de exploitatiekosten gedurende de 

levensduur van de installatie voor haar rekening. Ook zullen zij zorgdragen voor de 

monitoring en evaluatie van de pilot en hierover aan de provincie gedurende de pilot 

rapporteren. 

De provinciale bijdrage komt ten laste van het budget ‘Innovatieve Projecten’, als 
onderdeel van het investeringsbudget behorende bij de Kwaliteitsnota (Onderhoud) 

Provinciale Infrastructuur. 

 

Integrale benadering 

Vanwege de brede integrale afweging die wij regulier maken ten aanzien van 

verlichting langs provinciale wegen, is ook in het kader van deze pilot vanuit deze 

belangen bekeken wat de effecten zijn. 

 

• Omgeving/natuur 

De ontwikkeling om dit vraagstuk samen met de gemeente op te pakken en op 

innovatieve wijze te organiseren, heeft de voorkeur vanuit het thema duurzame 

leefomgeving. Naast de gekozen lichtkleur van de lampen en brandperiode is 

het verwijderen van de onder begroeiing nabij het fietspad ook een aanpak die 

zou kunnen helpen het gevoel van onveiligheid voor de fietser te verkleinen. 

 

• Stimuleren fietsgebruik 

Fietspadverlichting kan bijdragen aan fietsstimulering: meer fietsers die ook in 

het donker durven te fietsen betekent meer fietskilometers. En daarmee draagt 

fietsverlichting dus bij aan de doelstelling van 20.000 extra fietskilometers in 

2027 t.o.v. 2017. De uitkomsten van deze pilot bieden een kans om, op basis 

van deze nieuwe inzichten, het vigerende verlichtingsbeleid te actualiseren 

en/of aan te passen bij de reeds aangekondigde herijking van K(O)PI.  

 

• Verkeersveiligheid 

Het verbeteren van de verkeersveiligheid door het toepassen van verlichting 

langs fietspaden is geen bewezen maatregel. Verkeersveiligheid omvat 

meerdere onderdelen dan alleen verlichting, zoals bijv. de breedte van het 

fietspad en de inrichting van de bermen. Gedurende deze pilot zal een 

monitoringsplan worden uitgevoerd om inzichtelijk te maken welk effect het 

selectief verlichten van het fietspad heeft op de verkeersveiligheid. 

 

• Assetmanagement 

Dit voorstel is een kans om de innovatieve selectieve besturing van openbare 

verlichting op beperkte schaal te testen met een partner die op dit gebied al 

ervaring heeft. Het zou ook een start kunnen zijn om deze vorm samenwerking 

meer toe te passen binnen ons areaal. De gemeentelijke beheerder staat dichter 

bij de gebruiker van de infra dan wij als provincie. Hierdoor kunnen zij sneller 

optreden bij meldingen of verzoeken vanuit gebruikers of aanwonenden.  
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Deze pilot is interessant omdat we deze techniek en werkwijze als provinciaal 

wegbeheerder nog niet eerder hebben toegepast op onze wegen of fietspaden. In 

dit geval voert een lagere overheid het beheer en onderhoud op ons areaal en 

rapporteert aan ons de resultaten. Mogelijk biedt deze pilot aanknopingspunten ten 

aanzien van ons verlichtingsbeleid.  

 

Planning en uitvoering 

De uitvoering van het plan zal volledig door de gemeente worden verzorgd. Zij 

dragen er zorg voor dat de installatie is gerealiseerd voor de winterperiode van 2020. 

We monitoren het gehele systeem voor de periode van een jaar.  

 

De evaluatie van dit onderzoek staat gepland voor september 2021. Evaluatie zou 

kunnen leiden tot wijziging van beleid in de herijking van K(O)PI. Gedurende het 

doorlopen van dit onderzoek gaan we niet in op andere aanvragen met dit 

onderwerp van derden.  

 

 

Met vriendelijke groet, 

 

C.A. van der Maat 

 

 


